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تغييرات »ماه عسل« در رمضان 96
مدير گ�روه اجتماع�ي ش�بکه3 س�يما از ويژگي هاي »ماه عس�ل« 
امس�ال گفت ک�ه با اج�راي احس�ان عليخان�ي روي آنتن م�ي رود. 
ناصر كريمان در گفت وگو با مهر درباره »ماه عس��ل« كه امسال همچون 
سال هاي پیش با اجراي احسان علیخاني از شبکه3 سیما روي آنتن مي رود، 
گفت: »ماه عسل«، امسال هم به مسئله آسیب هاي اجتماعي مي پردازد. 

وي با اشاره به تغییراتي كه برنامه امسال نس��بت به سال هاي پیش دارد، 
توضیح داد: تغییراتي در فرم برنامه ارائه شد كه جذابیت هاي بیشتري داشته 

باش��د، اما نمي توان آنها را بیان كرد و بايد رونمايي شود، اما اين تغییرات 
در آيتم ها، مصاحبه و دعوت از مهمانان صورت گرفته است و شايد امسال 
مجري بیشتر شنونده و مهمانان بیشتر گوينده باشند. مديرگروه اجتماعي 
شبکه3 سیما با اشاره به يکي از بخش هاي مورد توجه »ماه عسل« توضیح 
داد: از جمله مقولاتي كه در اين چند ساله مورد توجه قرار گرفته بحث ايثار 
و از خودگذشتگي مدافعان حرم است و ما هم امسال در »ماه عسل« به اين 

نکته توجه داريم و روي اين مسئله تمركز بیشتري انجام شده است.

 حرکت پنهان سينماي سفارتي 
در ميانه جنجال هاي انتخاباتي ادامه دارد

چرا بايد س�فارت اس�تراليا در ايران به دنب�ال ترويج 
فرهنگ و هنر ايراني در کش�ور خود باشد؟ آثار حاضر 
در اين جش�نواره بر چ�ه مبنايي انتخاب مي ش�وند؟

پديده خطرناك سینماي سفارتي اين روزها وارد فاز جديدي 
شده و  سینماي سفارتي و س��رمايه خارجي پديده اي است 
كه تقريباً از دو دهه پیش جاي خود را در سینماي ايران باز 
كرده است؛ پديده در حال رش��دي كه در دولت يازدهم و با 
حمايت مديران فرهنگي اين دولت به شکل گسترده اي در 
سینماي ايران ريشه  دواند. پیش از اين، گزارش هاي بسیاري 
درباره تأثیر سرمايه هاي خارجي كه از طريق سفارتخانه ها 
و جشنواره هاي خارجي وارد سینماي كشورمان مي شوند، 
بر خط دهي و دادن سمت و س��و به موضوعات و سوژه هاي 
مورد علاقه فیلمسازان كشورمان تهیه  و منتشر شده بود كه 
نشان دهنده عمق تأثیرگذاري اين سرمايه گذاري بلندمدت 

بر وضعیت امروز سینماي ايران بود. 
مراس��م اهداي جوايز ششمین جش��نواره فیلم هاي ايراني 
استرالیا يک ش��نبه ۲4 ارديبهش��ت ۱396 در باغ سفارت 
استرالیا در تهران با حضور ايان بیگز، سفیر استرالیا در ايران، 
آرمین میلادي مدير جش��نواره فیلم هاي ايراني استرالیا و 

جمعي از هنرمندان و سینماگران برگزار شد. 
براس��اس آنچه در معرفینامه اين جش��نواره آمده اس��ت، 
جش��نواره فیلم هاي ايراني اس��ترالیا با نمايش تعدادي از 
فیلم هاي سینماي ايران در چند شهر استرالیا برگزار مي شود. 
اين جشنواره شامل دو بخش رقابتي شامل جايزه نت پک 
)شبکه ارتقاي سینماي آسیا( و بخش جايزه انار طلايي است 
كه به بهترين فیلم، بهترين كارگرداني، بهترين بازيگر مرد و 
بهترين بازيگر زن اهدا مي شود. همچنین به بهترين فیلم از 

نگاه تماشاگران نیز جايزه تعلق مي گیرد. 
هرچند كه برگزاركنندكان اين جشنواره مدعي هستند كه 
هدف از برگزاري اين جشنواره ايجاد تعامل فرهنگي هرچه 
بیشتر بین ايران و اس��ترالیا، تقويت روابط اين دو كشور و 
همچنین معرفي آثار برتر سینماي ايران است، ولي به نظر 
مي رسد آنچه كه در عمل اتفاق مي افتد، چیز ديگري است. 
با نگاهي به فهرست برگزيدگان اين دوره از جشنواره تقريباً 
مي توان خط اصل��ي آثار برگزيده ش��ده در آن را به راحتي 
تشخیص داد: بهترين فیلم: »ابد و يک روز« به كارگرداني 
سعید روس��تايي؛ بهترين بازيگر مرد به ناصر هاشمي براي 
بازي در فیلم »برادرم خس��رو«؛ بهترين بازيگر زن به لیلا 
حاتمي براي بازي در فیل��م »من« به كارگرداني س��هیل 
بیرقي؛ بهترين كارگرداني به هیوا امین نژاد براي فیلم »بدرود 

آنالوگ«؛ جايزه بهترين فیلم از ديدگاه تماشاگران به فیلم 
»لانتوري« به كارگرداني رضا درمیشیان؛ جايزه ويژه هیئت 
داوران به فیلم »اژدها وارد مي ش��ود« ب��ه كارگرداني ماني 
حقیقي. جشنواره اي كه جايزه بهترين فیلم از نگاه تماشاگران 
آن به فیلم��ي مثل »لانت��وري« با ح��الات مالیخولیايي و 
روان پريش��انه اش تعلق بگیرد و جايزه بهترين فیلم آن به 
فیلمي همانند »ابد و يک روز«؛ تقريباً به وضوح مش��خص 

است كه بیشتر به ارائه چه تصويري از ايران علاقه دارد. 
در اينکه لزوم معرفي و گس��ترش فرهنگ و هنر ايراني در 
سطح بین المللي امري غیرقابل انکار است، شکي نیست. ولي 
نکته آنجاست كه اساساً چرا بايد سفارت استرالیا در ايران به 
دنبال ترويج فرهنگ و هنر ايراني در كشور خود باشد؟ آثار 
حاضر در اين جشنواره بر چه مبنايي انتخاب مي شوند و چرا 
هیچ اثري از س��ینماي دفاع مقدس يا س��اير آثار ارزشمند 
سینماي ايران در میان آنها ديده نمي شود؟ آيا ارزش هاي 
هنري و س��ینمايي فیلمي همچون »ايس��تاده در غبار« از 
آثاري همچون »لانتوري« يا »برادرم خسرو« پايین تر بود؟ 
نکته جالب توجه ديگر اين است كه اگر اين جشنواره براي 
نمايش آثار ايراني و شناس��اندن فرهنگ و هن��ر ايراني در 
استرالیا برگزار مي شود، پس چرا اختتامیه آن در همان كشور 
برگزار نشده اس��ت تا مردم آن با هنرمندان و فرهیختگان 
كشور ما نیز آشنا شوند؟ و اگر اين جش��نواره در پي تقدير 
از هنرمندان ايراني بوده اس��ت، چرا به جاي برپايي جشني 
در خور شأن هنر و هنرمند ايراني، در يکي از سالن هاي مجهز 
كشور، مراسم خود را به ش��کلي بي سروصدا در باغ سفارت 
استرالیا در تهران برگزار كرده اس��ت؟در اين شرايط  اصلًا 
مي توان نسبت به چنین جشنواره هايي مثبت انديش بود؟ 
مي توان باور كرد كه استرالیايي ها دلشان براي فرهنگ و هنر 
ايراني مي تپد و دوست داشتند گامي براي رشد و اعتلاي آن 

در جهان برداشته باشند؟!

کتاب »سلام بر ابراهيم« کاري  است از گروه فرهنگي شهيد ابراهيم 
هادي که در قال�ب زندگينامه اي مختصر و ب�ا 69 خاطره درباره 
شهيد بزرگوار و جاويدالاثر »ابراهيم هادي« منتشر شده است. 
اين كتاب در س��ي امین نمايش��گاه بین المللي كت��اب تهران جزو 
كتاب هاي پرفروش بود و توانست نظر مخاطبان كتابخوان را به خود 
جلب كند. بعد از ترجمه به زبان انگلیسي و آلماني، اين كتاب در حال 
ترجمه به زبان عربي است تا در كشورهاي منطقه توزيع شود. ترجمه 
انگلیسي و آلماني اين كتاب هم در كشورهاي توزيع شده بسیار مورد 
استقبال قرار گرفته است. در بخش��ي از اين كتاب آمده است: يک 
ماه از مفقود شدن ابراهیم مي گذشت. بچه هايي كه با ابراهیم رفیق 
بودند، هیچ كدام حال و روز خوبي نداشتند. هر جا جمع مي شديم از 
ابراهیم مي گفتیم و اشک مي ريختیم. براي ديدن يکي از بچه ها به 
بیمارستان رفتیم، رضا گوديني هم اونجا بود. وقتي كه رضا رو ديدم 
انگار كه داغش تازه شده باشه بلند گريه مي كرد. بعد گفت: »بچه ها 
دنیا بدون ابراهیم برا من جاي زندگي نیست. مطمئن باشید من تو 

اولین عملیات شهید مي شم.« 
يکي ديگه از بچه ها گفت: »ما نفهمیدي��م ابراهیم كي بود. اون بنده 
خالص خدا بود كه اومد بین ما و مدتي باهاش زندگي كرديم تا بفهمیم 
معني بنده خالص خدا بودن چیه« يکي ديگه گفت: »ابراهیم به تمام 

معنا يه پهلوان بود يه عارف پهلوان.«
پنج ماه از شهادت ابراهیم گذش��ت. هر چه مادر از ما پرسید: »چرا 
ابراهیم مرخص��ي نمي آد؟« ب��ا بهانه هاي مختلف بح��ث رو عوض 
مي كرديم و مي گفتیم: »الآن عملیاته، فعلًا نمي تونه بیاد تهران و... 
خلاصه هر روز چیزي مي گفتیم.« تا اينکه يک بار ديدم مادر اومده 
داخل اتاق و روبه روي عکس ابراهیم نشسته و اشک مي ريزه. اومدم 
جلو و گفتم: »مادر چي ش��ده؟« گفت: »من ب��وي ابراهیم رو حس 

مي كنم. ابراهیم الآن توي اين اتاقه، همینجا و...«
وقتي گريه اش كمتر شد، گفت: »من مطمئن هستم كه ابراهیم شهید 
شده.« مادر ادامه داد: »ابراهیم دفعه آخر خیلي با دفعات ديگه فرق 
كرده بود، هرچي بهش گفتم: بیا بريم، برات خواستگاري، مي گفت: 
نه مادر، من مطمئنم كه برنمي گردم. نمي خوام چشم گرياني گوشه 
خونه منتظر من باشه.« چند روز بعد مادر دوباره جلوي عکس ابراهیم 
ايستاده بود و گريه مي كرد. ما هم بالاخره مجبور شديم به دايي بگیم 
به مادر حقیقت رو بگه. آن روز حال مادر به هم خورد و ناراحتي قلبي 

او شديد شد و در سي سي يو بیمارستان بستري شد. 
سال هاي بعد وقتي مادر را به بهش��ت زهرا مي برديم بیشتر دوست 
داشت به قطعه 44 بره و به ياد ابراهیم كنار قبر شهداي گمنام بشینه، 
هرچند گريه براي او بد بود. اما عقده دلش رو اونجا باز مي كرد و حرف 

دلش رو با شهداي گمنام مي گفت. 

کتابي که مخاطبان جهاني پيدا کرده است

»سلام بر ابراهيم« به کشورهاي عربي مي رود
نماي�ش فيلم »ل�رد« محمد رس�ول اف در جش�نواره کن 
با انتقاد حت�ي ايرانيان حاضر در جش�نواره مواجه ش�ده 
اس�ت و دامنه اين انتقادات از رس�انه روزنام�ه »جوان« تا 
رس�انه اصلاح طلب ش�رق امتداد داش�ته و اين پرسش را 
ش�کل داده که چنين فيلمي چگونه به عن�وان محصولي 
ايران�ي در اي�ن جش�نواره ب�ه نماي�ش درآم�ده اس�ت. 
روزنامه »جوان« روز گذشته درباره نمايش اين فیلم نوشته بود: »در 
امتداد سیاه نمايي درباره ايران و ساختار حاكم بر آن، در سکانسي 
از فیلم علناً ب��ه تقديس فرقه ضاله بهائیت پرداخته مي ش��ود؛ يک 
دانش آموز به اتهام بهائي بودن از مدرسه اي اخراج مي شود و بعد از 
خودكشي، حتي اجازه دفن وي در گورستان داده نمي شود! نمايش 
اين فیلم در جشنواره كن نه فقط تمسخر تماشاگران به هنگام نمايش 
فیلم به ايران و ايرانیان را موجب شد كه سبب ساز آن شد كه يکي، 
دو نفر از فیلمسازان ايراني حاضر در جشنواره هم به سازنده اش ايراد 
بگیرند.«  جالب است كه نمايندگان رسمي سازمان سینمايي حاضر 
در اين رويداد و از جمله مدير مادام العمر بخش بین الملل يک نهاد 
سینمايي دولتي كه با پول بیت المال راهي اين سفر شده اند، نه تنها 
كمترين واكنش منفي به سازنده فیلم نشان ندادند بلکه كوشیدند 
به طور كاملًا پنهاني و دور از چشم دوربین ها به او تبريک بگويند!« 
از سوي ديگر روزنامه اصلاح طلب ش��رق نیز درباره اكران اين فیلم 
در جشنواره كن در موضعي مشابه با روزنامه جوان نوشته: »محمد 
رسول اف انگار دل پري داشته، چون ساخت چنین فیلم تلخى كه در 
آن همه و همه بد و شرور هستند و غیر از قهرمان داستان و زنش هیچ 
آدم خوبى وجود ندارد، دلیل ديگرى نمى تواند داشته باشد... هرچه 

خوبان همه دارند در اين فیلم يک جا جمع شده است. خطوط قرمز 
فیلم هم به هم ربطى ندارند، كارگردان براى ربط  دادن شان به طور 
مداوم از سکانس هايى كه رضا را زير دوش يا در غارى در آب در حال 
شناست، نش��ان داده كه هر ۱٠ دقیقه يک بار مى بینیم و كمکى به 
داستان نمى كند. تمام اتفاقات فیلم هم قابل پیش بینى هستند، چه 
آتش  زدن خانه شان، چه مسموم شدن ماهى ها و...، صحنه هايى هم 
كه آدم بد ها سراغ رضا مى آيند، به س��بک فیلمفارسى هاى قبل از 

انقلاب است و بیشتر كمدى است تا هیجان آمیز.«
اين انتقادات باعث شده محمدرضا فرجي، رئیس اداره كل سینماي 
حرفه اي از اين بگويد كه اين فیلم نه پروانه ساخت دارد و نه پروانه 
نمايش. محمدرضا فرجي، مديركل سینماي حرفه اي اعلام كرد: اين 
فیلم به هیچ عنوان مجوز نمايش حتي مجوز نمايش جشنواره اي 
ندارد. اين فیلم براساس فیلمنامه ارائه شده به شوراي پروانه ساخت، 
ساخته نشده و در شوراي پروانه نمايش مورخ ۱396/۱/3٠ رد شده و 

كارگردان فیلم در جريان دلايل رد فیلم قرار دارد.

واکنش مديرکل سينماي حرفه اي به انتقادات بر سر حضور »لرد« در جشنواره کن:

اين فيلم پروانه نمايش ندارد و مطابق فيلمنامه ساخته نشده است  آثار صدا و سيما 
در جشنواره شواليه طلايي روسيه

توليدات صدا وسيما موفق به حضور در بيست و چهارمين جشنواره بين المللي 
فيلم  شواليه طلايي روسيه شد. 

به گزارش »جوان« و به نقل از اداره كل امور بین الملل رسانه ملي، از میان آثار ارسالي 
واحد جشنواره هاي بین المللي اداره كل امور بین الملل به جشنواره شوالیه طلايي، شش 
اثر »بلوگا«، »پل«، »راه بي عبور«، »تصمیم من«، »چم��روك« و »در پناه بلوط« به 
بخش نهايي اين جشنواره راه يافتند. مستند »چمروك« به تهیه كنندگي و كارگرداني 
ياسین خوش آمدزهي، آداب و رسوم مردم بلوچستان در ماه مبارك رمضان را به تصوير 
مي كشد. تله فیلم »بلوگا« به كارگرداني مهدي جعفري و تهیه كنندگي احمد زالي از 
تولیدات معاونت سیما، حکايت صیاداني است كه زندگي سخت و پرفراز و نشیبي دارند. 
مستند »راه بي عبور« به تصويربرداري، تهیه كنندگي و كارگرداني محمدرضا حافظي، 
تلاش هاي صادقانه و بي توقع يک معلم براي فراهم آوردن امکانات تحصیلي عشاير را 
به تصوير كشیده است. مستند »در پناه بلوط« با هدف معرفي سنجاب ايراني و نشان 
دادن همزيستي آن و درخت بلوط به تهیه كنندگي صديقه خدايي و مهدي نورمحمدي 
تولید صداوسیماي مركز ايلام است. مستند »پل« به تهیه كنندگي امیرحسین نوروزي، 
تولید شبکه افق، روايتگر عجیب ترين تجربه زندگي میان مرگ و زندگي در كشور عراق 
و در مقابل دشمني به نام داعش است. برنامه تلويزيوني »تصمیم من« تولید شبکه يک 
سیما و به تهیه كنندگي مهناز آذين با نويسندگي و كارگرداني احسان عبدي پور، درباره 
يک كودك هشت ساله به نام آرش است كه به دلیل نداشتن اعتماد به نفس در مدرسه 
مورد آزار و باج خواهي يکي از همکلاسي هايش است. جشنواره شوالیه طلايي امسال با 
شعار »آرمان هاي اخلاقي، ارتقاي روح بشر است« از تاريخ ۲۲ الي 3۱ مي  ۲٠۱7 برابر 

با يکم تا دهم خرداد ماه در سواستوپول روسیه برگزار مي شود.

    هادي عسگري
بعد از حمايت سينمايي ها از دکتر روحاني در 
انتخابات رياس�ت جمهوري، اين بار نوبت به 
اهالي سينما رسيده تا درخواست هاي شان 
را از نام�زد پي�روز انتخابات مط�رح کنند؛ 
درخواس�ت هايي ک�ه داي�ره بزرگ�ي را از 
خواس�ته هاي صنفي تا نگاه هاي ويژه رانتي 
دربر مي گيرد. البته دولت در سال هاي گذشته 
نشان داده در رابطه با هنرمندان سينما، کاملًا 
محتاط عمل مي کن�د و در قبال حمايت هاي 
زباني، حاضر اس�ت به راحت�ي فيلم هايي را 
که مي تواند مسئله ايجاد کند، توقيف کند. 
س��لبريتي هاي س��ینمايي در فضاي مجازي از 
هر نوع كمکي به بالا ب��ردن آراي دكتر روحاني 
در انتخابات فروگذار نکردند؛ از انتش��ار بنر هاي 
حمايتي گرفته تا قرار هاي انتخاباتي و پیام هاي 
مشخصي در حمايت از دكتر روحاني كه همگي 
با خرج ك��ردن از ش��هرت و جاي��گاه اجتماعي 
هنرمندان سینما همراه بود. اكنون بعد از پايان 
انتخابات، نوبت حامیان هنرمند دولت اس��ت تا 

خواسته هاي خود را از نامزد پیروز مطرح كنند. 
    درخواس�ت براي روشن ش�دن تکليف 

توقيفي ها!
فیلم هاي توقیفي چالشي همیشگي میان دولت ها 
و سینمايي ها بوده است؛ فیلم هايي كه سینماگران 
با دور زدن قوانین دولتي س��اخته اند و دولت ها 
حاضر نشده اند از تخلفات فیلمساز چشم پوشي 
كنند. در نهايت نیز اثر تولید شده براي مدتي كه 
مي تواند تا ابد هم باش��د! توقیف مي شود. دولت 
يازدهم ه��م در كارنامه اش چندي��ن اثر توقیف 
شده در سینما را دارد؛ آثاري كه به خاطر مسائل 
اخلاقي، سیاسي، ديني و حتي اختلاف نظر میان 

فیلمساز و مديران توقیف شده است. 
دولت يازدهم كه خانه سینما را بازگشايي كرد، 
در مقابل آثار سینمايي چندان انعطاف پذير نبود 
و لیس��ت فیلم هاي توقیف ش��ده در اين دولت 
اگر زياد نباش��د، كم هم نیس��ت! اكنون بعد از 

پیروزي مجدد دكتر حسن روحاني در انتخابات 
رياس��ت جمهوري يکي از اولین خواس��ته هاي 
س��ینماگران از نامزد پیروز تعیی��ن تکلیف آثار 
توقیفي است؛ خواس��ته اي كه از سوي كیانوش 
عیاري، كارگردان��ي كه در س��ال هاي اخیر دو 
فیلمش توقیف ش��ده، مطرح شده است. عیاري 
مي گويد: »مهم ترين موضوعي كه رئیس جمهور 
منتخب بايد به آن توجه داشته باشد، فیلم هاي 
توقیفي است كه تا به امروز بنا بر شرايطي فرصت 
نمايش پیدا نکرده اند. بايد به اهمیت موضوع اين 
فیلم ها توجه شود و شرايط بهبود پیدا كند.« وي 
مي افزايد: »بعد از رفع توقیف اين فیلم ها، دولت 
بايد به فکر مس��ائل بنیادي سینما و موضوعات 
زيربنايي آن باش��د، مثل موضوع بیمه، حمايت 
و پشتیباني از سینماي مس��تقل و به خصوص 
س��ینماگران جوان كه بتوانند ب��ه راحتي فیلم 
بس��ازند، اما مهم ترين موض��وع تعیین تکلیف 
تعدادي فیلم اس��ت كه دو عدد از آنها متعلق به 
خود من است. به هر حال پراهمیت ترين كار اين 
است كه اطمینان به دولت از سوي سینماگران 

نسبت به قبل بیشتر شود.« 
عیاري مي گويد: »مطمئن باشید اگر به سینما و 
معیشت سینماگران به خوبي توجه شود، اتفاقات 
خوبي رخ خواه��د داد.« قطعاً خواس��ته عیاري 
براي تعیین تکلیف فیلم هاي توقیفي به معناي 
اجازه دولت براي رفع توقیف اين فیلم هاس��ت؛ 
چیزي كه در دولت يازدهم رخ نداد. چه حجت الله 
ايوبي و چه جانشین وي محمد حیدريان تلاش 
كرده اند فضاي سینماي ايران را به سمت مطالبه 
خواسته هايي از اين دست پیش نبرند، حتي دولت 
حاضر نشد در مناقشه به وجود آمده بر سر اكران 
فیلم سینمايي »رستاخیز« میانجي خوبي باشد و 
با وجود اينکه احمدرضا درويش جزو كارگردانان 
حامي دولت به شمار مي رفت، فیلم پرهزينه اش 

چند سالي است كه در توقیف به سر مي برد. 
احمدرضا درويش زماني در برنامه هفت گفته بود: 
دولت تدبیر و امید با اين همه قول و تعهد در حوزه 

فرهنگ، اما اينگونه با فیل��م برخورد كرد. بالاخره 
سرنوشت سینماي ايران را كه نبايد در حوزه شان 
قوانین و هويتي با رفتار غلط خود زير سؤال برد. در 
دولت تدبیر و امید رستاخیز از پرده سینماها پايین 
كشیده شد و من امیدوارم در انتهاي دولت تدبیر و 
امید هم رستاخیز به پرده بازگردد و مرهمي باشد 

بر اين زخم بسیار. 
زمان��ي ك��ه دروي��ش اي��ن س��خنان را مي گفت 
علي جنتي، وزير ارش��اد بود و حج��ت الله ايوبي، 
رئیس سازمان سینمايي و اكنون در ماه هاي آخر 
عمر دول��ت دوازدهم س��یدرضا صالحي امیري بر 
مس��ند وزارت تکیه زده و حیدريان هم مسئولیت 
سازمان سینمايي را عهده دار شده است؛ تركیبي 
كه احتمالاً در دول��ت دوازدهم نی��ز باقي خواهد 
ماند! خواست براي مساعدت به فیلم هاي توقیفي 
مي تواند اولین درخواس��ت رانت��ي از نامزد پیروز 
انتخابات باش��د. آيا روحاني از مردان فرهنگي اش 
مي خواهد لطف انتخاباتي هنرمندان را با كمک به 

رفع توقیف برخي از فیلم ها جبران كنند؟!
    يک خواسته جدي ناديده گرفته شده

درخواست براي توجه به بدنه سینماي ايران، طي 
چند نامه از سوي هنرمندان سینما به رئیس جمهور 
مطرح شد؛ نامه هايي كه پاسخ روشني به آنها داده 
نشد. در يکي از اين نامه ها، خطاب به رئیس جمهور 
نوشته شده است: »جناب دكتر روحاني، به خوبي 
مي دانید كه هنرمندان چه نقش تعیین كننده اي 
در جهت رشد فکري و فرهنگي هر جامعه اي دارند، 
ولي متأسفانه به دلیل شرايط وحشتناك اقتصادي 
و انواع و اقس��ام بي عدالتي ه��ا و بي توجهي ها اين 
قش��ر مظلوم و افتخارآفرين از حداق��ل امکانات 
اولیه زندگي هم محروم و جالب اس��ت كه در اين 
شرايط وحش��تناك، هیچ مقام و نهاد مسئولي در 
اين مرزو بوم هیچ اقدامي در جهت حل مشکلات 
سینماگران نجیب كشور از خود نشان نمي دهد تا 
جايي كه به تعبیر حضرت رس��ول مکرم اسلام به 
وضوح ديده مي شود كه فقر از در وارد شده و ايمان 

از پنجره خارج مي شود.«
 مش��کل بیم��ه هنرمن��دان س��ینما و تأمی��ن 
حداقل هاي معاش از سوي چند هزار عضو خانه 
س��ینما، در حالي مطرح شده كه صالحي امیري 
از واگذاري فرهنگي و هن��ري به صنوف هنري 
از جمله س��ینما خبر داده اس��ت. در طرح وزير 
ارش��اد خانه س��ینما نقش محوري در مديريت 
ام��ور س��ینمايي خواه��د داش��ت. اگ��ر دولت 
مي خواهد كمکي به بهبود وضعیت سینما داشته 
باش��د در مرحله اول و پیش از ج��واب دادن به 
درخواس��ت هاي رانتي، س��راغي از هنرمنداني 
بگیرد كه بار اصلي سینما را به دوش مي كشند 
و از درآمد ه��اي میلی��اردي برخي از س��تاره ها 
بي بهره اند. عمل به خواسته هاي مطرح شده در 
نامه اهالي سینما براي رسیدن به حقوق اولیه اي 

مانند بیمه درمان و بازنشستگي است.

درخواست براي روشن شدن تکليف فيلم هاي توقيفي! 

سينمادرمقابلحمايتانتخاباتي،رانتميخواهد

 صحبت هاي تند و صريح سعيد سهيلي 
درباره قاچاق »گشت۲«

کارت خانه سينمايم را آتش مي زنم 

نس��خه قاچاق فیلم »گش��ت۲« كه اين روزها فروش بي س��ابقه 
۱9میلیارد توماني در س��ینماي ايران را به نام خود زده، در حالي 
كه همچنان در بسیاري از سینماهاي تهران و البته شهرستان ها 
در حال اكران است، وارد بازار شده؛ اتفاقي كه واكنش تند سعید 
س��هیلي كارگردان و حمید فرخ نژاد، بازيگر و س��رمايه گذار اين 
فیلم را به دنبال داشته، اين دو سینماگر از مردم تقاضا كرده اند با 
سارقین همکاري نکنند. سهیلي در تازه ترين اظهاراتش در اين باره 
به عدم حمايت صنوف سینمايي نیز اعتراض كرده و گفته كارت 
خانه س��ینما را آتش مي زند! در حال حاض��ر بالاترين فروش در 
تاريخ سینماي ايران به »گشت ۲« آخرين ساخته سعید سهیلي 
اختصاص دارد؛ فیلمي كه نمايش آن در جشنواره فجر و همچنین 

اكران عمومي اش با برخي حاشیه سازي ها همراه بود. 
گرچه »گشت ۲« جزو فیلم هاي نوروزي امسال بود، اما همچنان به 
دلیل استقبال فراوان تماشاچیان در بسیاري از سینماهاي تهران و 
البته شهرستان هاي مختلف به نمايش خود ادامه مي دهد. به همین 
دلیل انتشار نسخه بازبیني صداوسیما در فضاي مجازي، مي تواند 
ضربه سختي به فروش آن در سینماها و البته فرصت خوبي براي 

فروش در شبکه نمايش خانگي باشد. 
سعید س��هیلي در واكنش به اين اتفاق در اينستاگرامش نوشت: 
»حتي نوشتنش هم سخته، نسخه قاچاق فیلم »گشت۲« به بازار 
اومده... نسخه اي كه منتشر شده روي آن عبارت »جهت بازبیني 
صداوس��یما« درج ش��ده، در واقع فیلم براي تیزر به صداوسیما 

فرستاده شد كه كاش فرستاده نمي شد.«
حمید فرخ نژاد نیز كه در قسمت اول اين فیلم )گشت ارشاد( نیز 
بازي كرده بود و در »گشت ۲« به جز بازي، بخشي از سرمايه گذاري 
را نیز برعهده داشته اس��ت، با اعلام اين خبر در اينستاگرام خود 
نوشته است: »باعث تأسف است كه اعلام كنم نسخه قاچاق فیلم 
»گشت ۲« وارد بازار شده و متأسفم كه اعلام كنم طي هفته گذشته 
در اين ارتباط شکايتي تنظیم و به دادگاه رسانه تسلیم كرديم، ولي 
تمام تلاش هاي قانوني ما براي جلوگیري از اين سرقت بي نتیجه 
ماند. پلیس فتا، پلیس امنیت و شوراي صیانت سینما فقط اظهار 
تأسف كردند و ديگر هیچ... عملاً دست قانون جلوي سارقان بالاست 
و نسخه غیرقانوني »گشت ۲« عیان و در محیطي امن در حال خريد 

و فروش، متأسفم براي سینمايي كه هیچ پناهي ندارد.«
پس از انتشار اين خبر در فضاي مجازي، سعید سهیلي كارگردان 
»گش��ت ۲« در گفت وگو با »سینما« به ش��دت به انتشار نسخه 
قاچاق و غیرقانوني اين فیلم اعتراض كرده است: »من فکر مي كنم 
توطئه اي در پشت پرده انتشار نسخه قاچاق فیلم »گشت ۲« است. 
اين توطئه در ادامه توطئه كساني اس��ت كه »گشت ۱« را از پرده 
سینماها پايین كش��یدند. قبلًا خیلي تلاش كرده بودند اين فیلم 
پروانه ساخت نگیرد يا سانسور شود يا حتي اكران عید به اين فیلم 
داده نش��ود و وقتي همه تلاش هايشان به شکست انجامید، وقتي 
ديدند فیلم به خط پايان نزديک شده است، خواستند به اين فیلم 
پشت پا بزنند. انتشار نس��خه قاچاق فیلم يک جور انتقام گیري از 
استقبال مردم از گشت ارشاد است و اگر پلیس پیگیري كند، حتماً 

چهره هاي آشنايي خواهیم ديد.«
با توجه به اينکه بعد از اكران »گشت ۲« مسعود فراستي در مجلس 
اين فیلم را مس��تهجن و مبتذل دانسته بود، س��هیلي در ادامه با 
اش��اره به حاشیه س��ازي هاي پیش از اكران گفت: »از همان زمان 
كه برخي به مجلس رفتند مي دانستم توطئه هايي در كار است. به 
نظرم »گش��ت۱« را اگر گردن زدند »گشت ۲« را آمپول هوا زدند. 
»گشت۱« را ذبح كردند و »گشت ۲« را خفه كردند. با اين اتفاقي كه 
براي »گشت ۲« افتاده بايد هر روز منتظر قاچاق يک فیلم باشیم.«

او كه عضو خانه س��ینما و انجمن كارگردانان نیز هست با انتقاد از 
انفعال صنوف در چنین مواردي ادامه داد: »متأسفانه وقتي چنین 
اتفاقي مي افتد فیلمس��از تنها مي ماند و نه خانه س��ینما حمايت 
مي كند و نه شوراهاي مختلف متعلق به تهیه كنندگان. من تصمیم 
دارم كارت عضويت در خانه سینما، كانون كارگردانان و انجمن ها 
و ش��وراهاي ديگر... را در جلوي خانه سینما آتش بزنم. وقتي اين 
كارت ها جز س��نگین تر كردن جی��ب آدم كاري نمي كند. وقتي 
مي بینم كه هیچ حمايتي نمي كنند و من پیش خود فکر مي كنم 

چرا عضو اين تشکیلات هستم.«
اين كارگردان در پايان هشدار داد: »من از همین جا زنگ خطر را به 
صدا درمي آورم و به همه فیلم هاي اكران سینما اعلام خطر مي كنم. 
قاچاقچیان حامیان زيادي دارند و ما هیج حامي نداريم. مردم به اين 
فیلم ها به عنوان حق الناس و مال به سرقت رفته نگاه كنند و به هیچ 

وجه اين فیلم هاي قاچاق را نبینند.«

    خبر

حکمت 353 

أکَْبَرُ العَْيْبِ أنَْ تعَِيبَ مَا فِيکَ مِثْلُهُ. 

بزرگ ترين عیب آنکه چی��زى را كه در 

دارى، بر ديگران عیب بشمارى! خود 

فرزين  ماندگار     دريچه


